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Esteghlal F.C. با اسکن این کیو آرکد 
فیلــم کامــل ایــن 
گفت و گو را تماشا کنید.

قصه از کجا شروع شد

   بهتاش فریبا: در یک مجموعه وقتی اتفاقات بدی می افتد، همه مقصرند با درصدهای متفاوت. این مشکلات از  فصل 
یا شاید هم پیش فصل شروع شد؛ از زمانی که نکونام سرمربی ماند و برایش مربی بدنساز نگرفتند. مسئولان باشگاه اگر 
می خواستند در همان چند هفته اول لیگ نکونام را برکنار کنند، چرا از اول او را سرمربی گذاشتند و اجازه دادند او تیم 
را ببندد. به هر حال هر مربی با تفکرات خودش تیم می بندد. نکونام با همان تفکراتی که همه می گفتند دفاعی است، 
فصل قبل تیمش را از نظر ما قهرمان کرده بود، چون فقط با یک آفساید تیمش دوم شد، برای این فصل هم تیم بست و 
با سیستمی که داشت قطعا می توانست نتیجه بگیرد. البته هوادار از نوع بازی جواد خوشش نمی آمد اما با این حال امروز 

آمار در فوتبال حرف می زند. وقتی آمار می گوید تیم شما قهرمان یا دوم شده، پس کارت بد نبوده. 

کم کاری بازیکنان؟

   سعید مراغه چیان: ما هم مانده بودیم که چطور بوژوویچ ســرمربی استقلال شد. او داشت از ایران می رفت که 
یک دفعه سرمربی استقلال شد. او اصلا با استقلال خوزستان خوب نتیجه نگرفته بود و شناختی از استقلال نداشت. 
البته فقط مشکل از بوژوویچ نبود؛ خود بازیکنان هم باید انگیزه داشته باشند. با بازیکنانی که ما داریم، باید جزو 3تیم 
اول باشیم. درست است که یک سری از بازیکنان در حد استقلال نیســتند ولی در کل تیم بازیکن خوب کم ندارد. 
بازیکنان هم مقصرند و بعضی از آنها واقعا دارند کم کاری می  کنند و دلیل این کارشان را نمی دانم. البته که این فصل 

داوری ها هم مشکل دار بوده. کلا همه با استقلال دشمن هستند، دوست ندارند تیم نتیجه بگیرد.
   بهتاش فریبا:  اگر می خواهیم مسائل را بررسی کنیم، باید با منطق این کار را انجام بدهیم. اگر ما هم همین طوری یک 
حرفی بزنیم، شبیه هوادارانی می شویم که زیاد حرف می زنند. شــما یک بازیکن داری مثل مسی، مسی ناآماده، او را چه 
کار می کنی؟ هیچی. بازیکنی که اول فصل بدنسازی نکرده، چه کار می تواند انجام بدهد؟ در طول فصل تیم کلی مصدوم 
داشته، همین اسلامی چند دفعه مصدوم شده یا روزبه چشــمی، مرادمند، سلیمی. در کل فصل فقط 3بازیکن بودند که 
مصدوم نشدند؛ یکی رامین است که بیرون از باشگاه هم خودش تمرین می کند، یکی هم سیدحسین حسینی است و یکی 
هم حردانی. حردانی هم که من به او می گویم هرکول کوچولو، اول فصل سپاهان بود و بدنسازی اش را آنجا انجام داد و بعد 
به استقلال آمد. نیم فصل گرفتن بازیکن و مربی کار خیلی ســختی است. من نمی خواهم از مدیریت حمایت کنم چون 
خیلی اشتباه داشته، به خصوص گذاشتن بوژوویچ سر بازی پرسپولیس، ولی نیم فصل 4یار گرفتند: آرمین سهرابیان، مهران 
احمدی، کوجو و آزادی. قبلا هم که مسعود جمعه را گرفته بودند، البته اســم او جمعه است و معلوم است تعطیل است. 
گرفتن 4بازیکن در نیم فصل کار خوبی بود ولی آزادی هم مرتب مصدوم شد. کوجو هم که یک گل به تیم ملی ما زد و از آن 
بازی برای تیم انتخاب شد. سهراب و مهران هم به تیم کمک کردند که مهران هم مصدوم شده. موضوع این است که تیم اگر 
یکدست نباشد، نمی تواند کاری کند. بازیکنان تیم آلومینیوم همه بچه  هستند اما دستشان توی دست همدیگر است. آن تیم 
نتیجه می  گیرد. سر تمرین استقلال با بزرگان تیم صحبت کردم و خواهش کردم هر چه بوده، کنار بگذارند و با هم یکی شوند. 
نمی  گویم به خاطر حرف من ولی آنها در بازی با پیکان خوب بودند . آرش رضاوند، به اندازه ای که در بازی با پیکان دوید، امسال 

در هیچ بازی دیگری ندویده بود یا روزبه چشمی یا آزادی و... ندیده بودم تا این حد خوب باشند. ما اینها را می فهمیم.

اخراجی که اشتباه بود

   بهتاش فریبا: اول فصل اختلاف باشگاه و نکونام از سر بدنساز شروع شد. مبلغی که برای مربی بدنساز درنظر گرفته شده 
بود، 250هزاردلار بود و آقای سمیعی مخالف این رقم بود و می گفت بدنساز باید 70هزار دلار بگیرد. بدنسازی که توافق کرده 
بودند، از مربیان بنام اسپانیایی بود و وقتی سمیعی در دفترش مبلغ پیشنهادی اش را گفت، به او برخورد و گفت حالا که اینطور 
است باید 400هزار دلار بدهید تا بمانم. بعد از این هم که سمیعی این داستان را رسانه ای کرد، پیج های به اصطلاح استقلالی 
جواد نکونام را کوبیدند و چند هفته بعد هم او را برکنار کردند. مصاحبه هایم هست؛ همان موقع خیلی پرپر زدم که نکونام را 
برندارید. من هیچ صنمی هم با جواد نداشتم و حتی 2تا چایی هم با هم نخورده بودیم. تجربه به ما نشان داده بود، وقتی برای 
تیم سرمربی خارجی می آوری، 5-4بازی اول را از دست می دهی. ما هم با جواد از 4بازی فقط یک برد داشتیم. استراماچونی 
که هواداران خیلی او را دوست داشــتند، از 4بازی اول 3امتیاز گرفته بود، ساپینتو از 5بازی 7امتیاز داشت و موسیمانه هم 
4امتیاز. این مربیان از یک کشــور دیگر، از یک قاره دیگر با یک تفکر دیگر آمدند و به طور طبیعی به زمان نیاز داشتند تا به 
فوتبال ما اشراف پیدا کنند، فوتبال ما  و بازیکنان ما را بشناسند. ما گفتیم نکونام را برندارید، برداشتند و نتیجه اش را هم دیدند.

وقتی بدن بازیکنان نمی کشید

   سعید مراغه چیان: نکونام ســال اول خیلی خوب نتیجه گرفت و از نظر ما قهرمان هم شد. نکونام آخر فصل قبل با 
خطیر، مدیرعامل باشگاه درگیر شد و این مسئله به تیم هم منتقل شد و به خاطر همین باشگاه نمی خواست برای سال دوم 
او را نگه دارد. بعد از نکونام موسیمانه را آوردند و نظر شخصی من این است که موسیمانه مربی خوبی بود ولی مشکل این 
بود که بدن بازیکنان نمی کشید و او وقتی می دید برای هر بازی 6-5مصدوم دارد، از جوانان استفاده می کرد. موسیمانه 
هم مثل بقیه مربیان خارجی چند باخت داد ولی اجازه ندادند که او بماند. اگر موسیمانه می ماند، می توانست نتیجه بگیرد.

زیر سؤال بردن شخصیت استقلال

   بهتاش فریبا: اگر در بحث فنی بخواهیم برای مربی تراز بگذاریــم، اول باید به آمار او 
توجه کنیم و این را درنظر بگیریم که این مربی خودش تیم را نبســته. با این حال خود من 
غیر از مسائل فنی، نوع پوشش و گفتار موسیمانه را دوســت نداشتم. او شخصیت باشگاه 
استقلال را زیرسؤال برده بود. لب خط این تیم آدم های خوشگل و خوش لباسی مثل ناصر 
حجازی، منصور پورحیدری، فرهاد مجیدی و... ایستاده بودند؛ آدم هایی کنار این خط بودند 
که نگاهشان می کردی، کیف می کردی، حتی علی منصوریان و جواد نکونام  یا حتی ساپینتو 
و استراماچونی هم شخصیت مربیگری خوبی داشتند. موسیمانه با آن کلاهش شخصیت 
تیم را به هم زده بود، ضمن اینکه در نخستین نوتیسی که داد، راحت قراردادش را فسخ کرد.

ریسک روی جوانان

   بهتاش فریبا: بعد از بازی با پیکان که با جباری صحبت می کردم، 
گفتم بازی 2مسئله مهم داشت؛ یکی پیروزی تیم بود و دوم پیدا کردن 
ضرغام سعداوی. با اینکه سلیمی به بازی رسیده بود ولی مجتبی یک 
بچه 19ساله را دفاع وسط گذاشت. هیچ  جای دنیا روی دفاع وسط 
ریسک نمی کنند، چون یک اشتباه، یک گل است. سعداوی خیلی 
هم خوب بازی کرد؛ هم توپ گرفت، هم پوشش داد، هم پاس 
داد و یک پنالتی هم گرفت. مهم این بود که مجتبی در بازی 
حذفی این کار را کرد. ما لیگ را از دست دادیم و در بازی هایی 
که مانده می توانیم 10دقیقه به این بازیکنان بازی بدهیم. 
یک دفاع چپ هم داریم که اسمش را نمی دانم و او هم خیلی 
خوب است. می توانیم 2، 3بازیکن از جوانان بیاوریم و بابت 

هر کدام از آنها 150-100میلیارد به نفع باشگاه می شود.

جباری می تواند

   ســعید مراغه چیان: انتخاب جباری خوب است و 
در این موقعیت هر مربی دیگری هم بیاید، حتی بهترین 
مربی دنیا هم باشد، نمی تواند تغییری ایجاد کند و بیشتر 
روی مسائل روحی کار می کند. به نظرم جباری می تواند در 
جام حذفی نتیجه خوبی بگیرد. با حذف سپاهان، راه برای 
قهرمانی استقلال باز شــده. نباید صنعت نفت را دست کم 
بگیریم ولی می توانیم این تیم را ببریم. اگر خود استقلال 
مسیر را می چید، نمی توانست این مسیر راحت را انتخاب 
کند. در فینال هم که حریف ما یا گل   گهر است یا ملوان. اگر 
نتوانیم یکی از این دو تیم را ببریم، چرا اصلا به قهرمانی 
فکر می کنیم. با توجه به اینکه پیکان را بردیم، بازیکنان 
از نظر روحی خوب هستند و می توانند بازی های بعدی 

را هم ببرند.
   بهتاش فریبا: من 2سال با مجتبی کار کرده ام. 
او انسان فوق العاده باهوش و سالمی است. مجتبی از 
نظر شخصیتی  هم کاریزمای لازم را برای مربیگری 
استقلال دارد. اگر مجتبی بتواند قهرمان جام حذفی 
شــود و در لیگ برتر هم تیم را به جایگاهی برســاند که 
شخصیت باشگاه حفظ شود، می تواند به عنوان سرمربی یکی 
از گزینه های ماندگار باشد. مدل بازی تیم او هم مهم است. مجتبی 
خودش بازیکن کاملا رو به جلو و پاسور درخشانی بود. وقتی مجتبی 
هافبک نفوذی بود ما دغدغه ای نداشتیم. دلیلی نداشت ما به او بگوییم 
توپ راست رفت تو کجا برو. او مدام در 18قدم بود. چون خودش این مدل 
فوتبال را دوســت دارد و خودش این مدلی بازی کرده، الان هم تیمش همین 

مدلی بازی می کند.

علیه خوب های استقلال

   بهتاش فریبا: رامین رضاییان از وقتــی به عنوان وینگر بازی کرده، خوب بوده و 
نتایجش معلوم اســت. یک عده که زیاد با او خوب نیستند می گویند گل های رامین 
پنالتی بوده ولی او غیرپنالتی هم گل زده، 15گل هم نزده و بدآورده. 6-5ضربه اش 
فقط به دیرک خورده. رامین بازیکن بسیار حرفه ای است و این از مدل تمرین کردنش 
مشخص است. چهره دیگر این فصل استقلال حسینی است. اگر امسال ما سیدحسین 
حسینی را نداشــتیم، شــاید الان در جدول جای هوادار بودیم. او هم در لیگ جزو 
بهترین بازیکنان ما بود و هم در آسیا. در مرحله گروهی آسیا بهترین دروازه بان بود. 
حسینی امسال فوق العاده کار کرده، البته سال قبل و سال فرهاد هم عالی بود. ولی 
یک عده هستند که نمی دانم چه جمله ای درباره شان به کار ببرم، آنها سید را می زنند.

   سعید مراغه چیان:حسینی از همه دروازه بان های این فصل بهتر است و حقش 
است در تیم ملی فیکس باشــد. رامین هم خوب کار کرد. جلالی هم پارسال خیلی 

خوب بود و 11-10پاس گل داد، امسال هم مصدوم بود ولی کم کم روی فرم آمده.

زیرمیزی برای موسیمانه

   بهتاش فریبا: اول گفتند قرارداد موســیمانه 800هزار تاست و بعد رقم به یک میلیون و 
200هزار دلار رسید. ضمن اینکه 250هزار دلار هم زیرمیزی گرفته بود، این را امروز از یکی 
از برنامه های رادیویی شنیدم. چه شخصی در این داســتان بوده، چطوری داده اند و چطوری 
گرفته اند، نمی دانیم. موسیمانه حتما همه پولش را می گیرد و دیرکردش را هم می گیرد. تا امروز 
سابقه نداشته که ما در دادگاه  CAS پرونده ای را ببریم. استراماچونی یک میلیون و 200هزار 
یوور گرفته بود ولی تا 400یورویی را که از بدهی اش مانده بود، نگرفت رضایتنامه اش را امضا 

نکرد. بهتر است مردم بدانند خارجی هایی که به ایران می آیند اول به فکر جیبشان هستند.

بازهم داستان وزیر

   سعید مراغه چیان: زمان آقای سعادتمند من مدیر آکادمی بودم و اگر این سمت را نداشتم 
متوجه خیلی از چیزها نمی شدم. سعادتمند خیلی ســعی کرد استراماچونی را برگرداند ولی 
آقای سلطانی فر، وزیر ورزش و معاونش اجازه ندادند او برگردد. بعد از استراماچونی هم که فرهاد 
مجیدی آمد. باشگاه هم باید بدهی اســتراماچونی و هم باید یک پولی به فرهاد  می داد. واقعا 
استراماچونی نتایج خوبی گرفت. درست است او نفرات خوبی مثل قائدی را داشت ولی در کل 
تیمش فوتبال زیبایی  بازی می  کرد و من از بازی تیم لذت می بردم. بعد از آن دیگر فوتبال خوبی 

از استقلال ندیدیم. البته تیم نکونام هم دفاعی بازی می کرد و نتیجه گرفت.

شجاعت سهراب

   بهتاش فریبا: سهراب خیلی شجاعت داشت و خیلی مردانگی کرد که در  آن مقطع 
ســرمربیگری تیم را قبول کرد؛ مثل کاری که الان مجتبی جباری کرده. ســهراب در 
بدترین شرایط این مسئولیت را قبول کرد، شرایط تیم هم بعد جواد خیلی بدتر از الان 
بود و هم بعد از موســیمانه. او بد هم نتیجه نگرفت. در چند سال گذشته استقلال غیر 
از قهرمانی فرهاد، قهرمانی دیگری نداشت و فشار روی هوادار بود. سهراب هم خیلی از 
وضعیت ناراحت بود. او می گفت می برم هوادار فحش می دهد، می بازم فحش می دهد، 
مساوی می کنم فحش می دهد. اگر ســهراب مانده بود، شاید شرایط بهتر می شد. حتی 
وقتی می خواستند بوژوویچ را کنار بگذارند، من گفتم دوباره سهراب را بیاورید ولی نشد.

مراغه چیان:

فریبا:
سعادتمند 
خیلی سعی کرد 
استراماچونی را 
برگرداند ولی آقای 
سلطانی فر، وزیر 
ورزش و معاونش 
اجازه ندادند او 
برگردد. بعد از 
استراماچونی هم 
که فرهاد مجیدی 
آمد. باشگاه 
هم باید بدهی 
استراماچونی و 
هم باید یک پولی 
به فرهاد  می داد. 
واقعا استراماچونی 
نتایج خوبی گرفت

اول گفتند قرارداد 
موسیمانه 800هزار 

تاست و بعد رقم 
به یک میلیون 

و 200هزار دلار 
رسید. ضمن اینکه 
250هزار دلار هم 

زیرمیزی گرفته 
بود، این را امروز از 
یکی از برنامه های 

رادیویی شنیدم. 
چه شخصی در 

این داستان بوده، 
چطوری داده اند و 
چطوری گرفته اند، 

نمی دانیم

سعید مراغه چیان:

اگر می خواهنــد مربی دیگری بیاورنــد از همین 

الان بیاورند و بازی هــا را ببیند و ارزیابی کند، نفراتی که 

می خواهد انتخاب کند. هــر کاری می کنند الان بکنند. نه 

اینکه دقیقه90 یکی را بیاورند. اگر نظرشان روی مربی خارجی 

اســت، یک مربی خوب بیاورند نه اینکه هر مربی ای بیاورند. 

کنار مربی خارجی هم جباری را حفــظ کنند تا تجربه او 

بیشتر شود. سال اول مجتبی است. سخت است و شاید 

دلهره داشته باشد. جباری بهترین گزینه است 

و می تواند کمک خوبی باشــد.
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